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Az erdélyi romai kath. irodalmi társulat heti közlönye.

Uyy r lap szellemi részét illető czikkek, mint az előfizetési pénzek 
a „ Közit iivelődes“ szerkesztőségének Gyulafehérvárra a varja k;u 

dvndók.

Megjelenik minden szórni aíon. — A tnr-ulat minden rendű tagjai a "lapot 
tagdíjaikért kapjak. — Nemtagok rcszere előfizetési díj : egészev e 4 irt 

félévre 2 frt. negyedévre 1 frt.

bizottság a mellékteremben azonnal megkezdette működé
sét, az ülés pedig ezen időre felfüggesztetett.

Félóra múlva a veriticaló bizottság előadója Gidófal- 
vy Géza a következőkben teszi meg jelentését: Meghi
vatott összesen 202 tag 67 egyházi, 135 világi ; ezekből meg
jelentek összesen io<i-en, kiknek veriticatiója minden 
fennakadás nélkül volt eszközölhető.

A gvülés a jelentést tudomásul vévén, a Statusgvü- 
lés clnökileg megalakultnak nyilváníttatott ki.

Püspök-elnök ur ő nmlga most hivatkozva az ed
digi statusgyülési jegyzők önzetlen, odaadó és kipróbált 
munkásságára, ajállja. hogv az eddigi jegvzök Veszelv Ká
roly, Finálv Henrik személveiben újból megválasztas
sanak.

A Statusgyülés.
/. ÜLÉS.

(Szeptember 22-én,

Reggeli y órakor a Statusgyülés megjelent tagjai 
imposa us számban jelentek meg a püspök ur ő nmlga al
lai fényes segédlettel tartott ünnepélyes „Veni Sánete "-n 
Ennea végeztével pont 10 órakor a püspöki residentia 
. ag) ebeuióje mar zsúfolásig tömve volt a statusgyülési 
tagokkal, n. barátságos üdvözlések és itt-ott élénken fo
lyó társalgások köztien nemsokára mit. Gál János klr. 
kúriai bíró és korelnök ismert hangja volt hallható, ki 
egy bizottság kiküldését hozta indítványba, mely a nnilgu 
emuk urakat a gyűlésbe meghívná. — A gyűlés egyhan
gúlag elfogadván az indítványt, korelnök ajállata 1 oly tán 
a kikülüendö bizottság tagjaiul Barts F'erencz, Pótsa Jó- 
zsel, br. bzentkereszty György urukat közfelkiálltással 
megválasztja.

A gvülés lelkes éljenzésekben nyilvánította az elnök 
ajjálatba adott osztatlan beleegyezését.

— flikft Árpiul a verifícalo bizottság jelentései 
alapján kíván egy észrevételt tenni. Hivatkozva Statú
tumaink azon rendelkezésére, hogy minden 5000 kath lel
ket számláló község jogosulva van kebeléből a Státus- 
gyűlésre egy képviselőt küldeni, s konstatálva a tényt, 
hogy M.-Vásárhely tekintélyes egyházközségünk ezen jó

éit, oda kívánja utasítani nevezett egvházközsé-

A kiküldött bizottság küldetésében eljárván, ennek 
nevében jelenti Barts F’erencz nagyprépost-püspök helyet
tes ur, hogy a nmlgu elnök urak a gyűlésben nemsoká- <rával
ra meg fognak jelenni. Mely jelentést alig vette a gyűlés geti hogy jövőre ezen jogával élve képviseltesse magát a
éljenzésekkel tudomásul, mindkét elnök nyomban meg je- Stát usgyülésen. 
lent a gyűlési teremben, kiknek megjelenésekor még na
gyobb mérvben újultak meg a lelkes éljenzések.

Ezen lelkes ovátló lecsendesültc után a legnagyobb 
csend és feszült figyelem között püspök ur ő nméltósága
a lapunk megelőző számában egész terjedelemben közölt _ Lgr<m «;ál>or hivatkozva arra, hogy a veriti-
remek beszéddel nyitotta meg a gyűlést, melyet szín- kiitió a jelcn módozat szerint több mint egy 'félórát ra
ten harsogó lelkes éljenzés követett. Ezek után kezdetét bol el a gyűlés munkaidejéből, állandó veritkáló bizott-
vette a gyűlés konstltuálása. ság felállítását hozza indítványba.

A gvülés több felszóllaiás után az eddigi usus fen- 
tartását határozza el.

nem

— Beke Antal kanonok megjegyzi, hogy M.-Vá
sárhely csak 4500 kath. hívőt számlálván, nincs jogosul
va magát a Statusgvülésen külön küldött által képvi
seltetni.

Püspök ur ő nmlga indítványozza, hogy a tagok ve
riticatiója végett eyy bizottság küldessék ki és ezen bi
zottságba egyházi részről Bálint Károlyt, György Istvánt — Gál János klr. curial bíró meleg kath. érzés-
— világi részről Krémer Sámuelt, dr. Mohay Sándort és tői sugallt szavakban hívja fel a gyűlés figyelmét arra,
Gidófalry Gézát ajállja beválasztatni. hogy miután magát constituálta, mint par excellence k.

testülethez illő és méltó, hogy mielőtt érdemleges tárgya-A gyűlés az indítványt magáévá tévén, a verifícalo
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gyaltatott és clintéztetett 230 ügydarab, gyűlésen kívül 
elláttatott ir>34, összese t tehát 1 SS 1 ügydarab.

A múlt évi Statusgyülés jegyzőkönyvét is a fönálló 
határozat értelmében kinyomattuk és a statusgvülési ta
goknak megküldöttük.

Az irodai munkát végezte egv előadó, egv titkár, 
három írnok és egv irodaszolga.

— A bizottság által ezen pont tudom is vétel re aján

lásába bocsátkoznék az ügyeknek, siessen kifejezni hü ra
gaszkodását a római Szentszék iránt s munkásságára sz. 
séges Atyánk áldását kikérni. - Miért is indítványozza, 
hogy kéressék lül a püspök ur ő nmlga, hogy a gyűlés 

szándékát távirati feliratban juttassa a pápai trón 
zsámolához.
ezen

\ gyűlés ezen indítványt lelkes éljenzésekben 
gáévá tévén a Finály H. tagtárs által fogalmazott és püs
pök elnök ur által fogalmazott feliratot nagy ovátiókkal 
elfogadja, s annak azonnali továbbítását elhatározza.

riis|iii!i-?lni>k ur jelenti, hogy a múlt évi Stá- 
igazgató-tanács évi jelentésének tárgya- 

kiküldetésében

ma-

tatik.
l'gron (itibor kérdi : honnan vette az elnök

ség a felhatalmazást arra, hogy elnöki leg. gyűlésen kívül, 
töyt darabra rugó ügyet látott el.

— Biró Béla igazgatótanácsi előadó válaszul meg
jegyzi. hogy a fontos és érdemleges ügyek mind gvülé-
>llcg >/.'
ügyek, melyek mint más gyűlési határozatnak folyomá
nyai már clnökileg is elintézhettük ; vannak további hir
telen fölmerült ügyek, melyek halasztást nem tűrvén sür
gős elintézést igényelnek, n mi pedig gvülésileg nem te
hető meg oly könnyen.

l'igroii Gábor nincs megelégedve az adott 
mert meghatározni, hogy mi érdem

érdemleges ügy az igazgató ta-

tusgvülésböl az
Fisára kiküldött 15 tagú bizottság ezen 
eljárván, elabnratumát erre vonatkozólag benyu¡to*ta. - - 
indítványozza pedig, hogy ezen elaboratum azonnal tár-

iktak tárgyaltaim, de vannak kevésbbc fontos

gyalis alá vétessék.
— Ur. ülő hay Sándor, mint a

jegyzője felolvassa ezen bizottságnak az. igazgató-tanács 
évi jelentésére vonatkozó véleményét — a mint kóvet-

y-ös bizottság

kezik : felvilágosítással, 
leges és mi nem 
nácshoz tartozik, nem pedig annak egyes tagjaihoz. Miért 
is indítványozza, hogy a Status gyűlés hozzon határozatot 
arra nézve, miszerint elnökilcg csak azon ügyek intézhetők 
el. melyek az igazgatótanács által esetről esetre odautal
tatnak : kívánta ezt annál inkább, mert az ellenkező 
eljárásnak az lesz a következménye, hogy. miként már 
megtörtént, egyes előforduló kényes esetekben az igazgató- 
tanács nem fogadja cl a felelősséget.

Biró Béla megjegyzi, hogy előtte szólónak 
felfogása téves, mert az igazaeató tanácsiak minden folyó 
ügyről tudomása van, s mert az elnőkileg elintézett 
iigvek utólag az igazgtótanácsnak mindig beielntetvén s 
azáltal elfogadtatván, azért a felelőséget eo ipso elvállalta 

Győrit Gyula a választ szintén nem veheti tu
domásul. mert az ügvdnrabok oly roppant tömegének 
gyűlésen kívüli tárgyalását abban eléggé indokolva 
látja.

1. Az igazgató-tanács tagjai es ügyvitele.
A lefolyt évben igazgatótanácsunk tagjai voltak : 

Egyházi elnök : I.önhárt Ferencz. erdélyi püspök s állam
tanácsi is ur ö X gvméltósága. \ ilági elnök : Hr. Jósika 
Fajos cüamtanácsos ur ö Nagy méltósága. Alelnök Pál 
Sándor ur ő méltó-iga. Tanácsosok : a) az egyházi rend
ből: Bans Ferencz, Bálint Károly, Dr. F'tes Károly. Ger
gely Ignác/. K. rdos Ignác/, Kolosy Antal. Kovács Fe

hl a világi rendből : Gróf Ks/.ter- 
házy ián - Dr. Groisz Gusztáv, Finály Henrik, Pál Sán
dor. Mik Bál :. Gaál Lajos, Hr. Szentkereszti György, 
V, Josi Sam . Pócsa József, Tamási Sándor, Török 
Albert. Hé di Gergely. Züllich István. G.seh Fajos, Bénél 
János. K Biasini Domokos. Klőadó : Bíró Béla. Titkár ; 
Fi;kc:‘ Elek. Tiszteletbeli előadó : Dr. Farkas Fajos. Tisx

rene/. Palo ■ Jan ;s.

teletbeii titkár : dr. Szamosi János. nem
A fönálló szabályok értelmében az igazgatótanácsi 

tagok egyharmada évenkint kilépendő, illetőleg kis rs 
landó lévén, a múlt ülés alkalmával kisorsoltál.gt 3 egy
házi és 5 világi tanácsos.

Minthogy a választás utján kiegészített fönebbi név
sorban, az év folyama alatt semmi változás nem állott 
be. a jelen Státusgvülés alkalmával is 3 egyházi és 3 vi
lági tanácsos lesz kisorsolandó és a kiegészítés ismét vá
lasztás utján eszközlendő.

Úgy ezen választásnál, mint általában az igazgatóta
nácsi választások és kiegészítések esetén oly egyének, kik 
az igazgatótanácscsal hivatali összefüggésben vannak, nem 
választhatók be a tanácsba, minthogy az 1*82. évi Status
gyülés ezt elhatározta volt s a dolog természete is úgy 
hozza magával.

Gál János sokban osztja T'gron Gábornak fel
szólalásában kifejtett nézeteit, mert valóban ő is 
meggyőződve, s ezen meggyőződésének helyességéről el ég 
alkalma V- Jr cu'áai 1 -A- tiiva*al-'Han morrír vq-/ " löst sze
rezni. hoc... egyszerű kiegészítés' '.gyek el intézhetők ugyan 
praesidlaliter. de olyanok, melyek rendelkezést tartalmaz
nak. kizárólag a tanácsi gyűlésekben Intézendők el : ha 
pedig az ügy sürgőssége halasztást nem enged, ezen eset
ben nem oly nehéz Kolozsvárt! egy rendkívüli tanácsi 
ülést tartani.

ngv van

— Kzrnikm'szli György ugv veszi észre, hogy 
az előadó válaszával ki nem elégített urak tulaidonképen 
nem is tudják miről van szó: mert hiszen tudniok kel
lene. hogy az elnökség még a folyó ügyek praesldiális 
elintézésénél sem szokott eljárni önkénvüleg. hanem min- 

Az igazgatótanács működését ez évben is több fon- dig az igazgató-tanácsnak előleges vagy utóbb megadott
tos ügy vette igénybe és tartotta állandó tevékenységben. beleegyezésével, melyért a felelősséget ' az igazgatótanács
Az ügyek ellátására a rendes gyűléseken kívül több rend- mindig kész elfogadni és azt el is fogadja ; miért is, ha’a
k.süií gyűlést kellett tartani, s gyűlésen kívül is számos Státusgvülés az igazgatótanácsnak ezen eljárásával nem
folyó ügyet elintézni. Tartatott ugyanis a múlt Status- 
gyűlés óta 11 rendes, és 9 rendkívüli gyűlés ; ezeken tár

volna megelégedve, ők szívesen engedik át helvőket más 
bizalmi férfiaknak.
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4»roiwx <»iiszlíiv úgy hiszi, hogy ezen ügy nem fogadtatott a szakbizottság azon javaslata is, hogy kéres-
képez kabinetkérdést az igazgatótanácsra nézve ; az ügy sék m :g a nagyméltóságu vallás- cs közoktatásügvi in.
érdemére nézve pedig azon véleményben van, hogy ennek 
eldöntésére egy újabb statusgyülcsi határozatra szükség 
nincs, mert az igazgatótanács ügyvitelében nem is 
szerüleg, hanem Státusgyülésileg jóváhagyott ügyviteli 
szabályzat szerint jár el, a melyben általános utasítások 
foglaltatnak arra nézve, hogy mely ügyek intézhetők cl 
elnökileg és melyek nem. Részletes és minden egyes ügy
eseire quadráló szabályzatot pedig a Státusgvülés egy 
újabb utasításban sem adhatna, (iái János indítványa, mely 
az igazgatótanács elöleges odautalásától teszi függővé az 
egyes ügyeknek praesidiális clintézhetését esetleg épen az 
ellenkezőjét eredményezhetné annak,
nak: mert könnyen oly elemek juthatnak be az igazgató- 
tanácsba, kik nem igen jelenhetvén meg a tanácsi ülése
ken úgy segítenének magukon, hogy minden ügy elinté
zését az elnökségre ruháznák. Itt most csak azon konkrét 
kérdés merülhet föl, ha a 15-ös bizottság megvizsgálta-e 
a pracsidialiter elintézett ügyek természetét; ha igen és 
azt tudomásul vette, ezen bizottság ajállata vita nélkül 
elfogadandó : ha nem, ugv annak megvizsgálása ezen gyű
lésből rendelendő el.

kir. miniszter ur az iránt, hogy szíveskedjék az erdélyi 
rom. kath vallásalap fölsegitésére egy segélyösszeget föl
venni az államköltségvetésbe, épen ugv, mint ez történik 
a többi hitfelekezetekre nézve.

uzus-

Erdélvi püspök ur ő Nagyméltósága kegyeskedett a 
feliratokat elküldeni s az ezekre érkezett magas válasz
iratokat igazgatótanácsunkkal közölni. Egyik a biboros fő
pap kegveletes érzetével szól az erdélyi róm. kath. Sm- 
tushoz, másik fontos s figyelmet érdemel vallásalapunk s 
vallási intézményeink tekintetében. Amazt kedves törté
nelmi emlékül, emezt pedig mint további lépések tételére 
alapul szolgáló okmányt szives örömmel iktatjuk jelenté
sünkbe s terjeszszük be a mélyen tisztelt Statusgvülésnek.

i. Főmagasságu Dr.Hayna!d Lajos bibornokérsek ur 
ö Emincntiájának válasza :

,5227. sz. Nagyméltóságu és Fötisztelendő Püspök 
ur. különösen tiszteb Státusgvülés ! Kiváló szívességgel 
nyilatkoztak Nagvméltóságtok f. é. október 10-én kelt nagy
becsű iratukban érd. püspöki működésemről és az oda
való anyaszentegvház magas érdekei iránt való köteles 
metropolita! gondosságomról.*

„Az Istentől rendelt és föladata nagyságával minden 
tehetségemet meghaladó magas elhivatásomban a jóakarat 
megvolt és megvan bennem ; de hogy ha ennek sikerült 
valami hasznost tenni : Isten szent malasztjainak teremtő 
ereién kívül azon általam soha eléggé meg nem hálálható 
közreműködésnek köszönhetem, melylvel az erdélyi me
gyei istenes papság és a ió nép derék, világi vezérei tá
mogatták igyekezetemet, munkásságomat czélhoz vezették. 
S most is nagy büszkeséggel, nagy sikerrel munkálnának 
ott, hol metropolita! tevékenységemnek a siker előidézé
sében már csak a dolognak kissebb része jut.“

mit elérni akar-

l$«*ke Inéul, mint a 15-ös bizottság tagja teljesen 
meggyőződött arról, hogy az eddigi eljárás minden aggo- 
dolavn nélkül fentartható.

Marnlkrmxli <*,vörg,v szintén Így nyilatkozik. 
— <*) iirli ((j ala kérdi : ha van-e az igazgató

tanácsnak ügyviteli szabályzata ; ha van, ugv ő azt egy 
újabb határozat által hatályon kívül helyeztetni szintén 
nem akarja.

üii-ó ¡»<-¡¡1 előadó : ugv véli, hogy ha nem is 
volna talán Írásba foglalt ügyviteli szabályzat ez már a 
múltra nézve semmi változást létre nem hozhat, a jövőre 
nézve pedig azt hiszi, hogy a Statusgvülésnez egy újabb 
határozata csak odairányulhat, miszerint utasittatik az 
igazgatótanács, hogy ügyrendtartását a jövő Státusgyülésre 
terjessze be, ]

„Mily részét végzi Nagvméltóságod. — milyet a Sta
tusgvülésnek egyéb kitűnő férfiak — az egykor az élet- 
könyvébe beírva fog a szentek közönségében nyilvánossá 
lenni. Az istenes és nagyérdemű munkásoknak igyekeze
tén és működésén nyugodjék az Égnek áldása és sikere- 
sitse azokat.“

„Magamat tapasztalt katholikus érzeteikbe aiánlva, —- 
megkülönböztetett tisztelettel hajlok meg jelességök előtt, 
és maradok Budapesten. 1SS5-Í decz. 12-én Nagvméltósá-

— PAtiui József az indítványt elfogadásra ajállja.
— Ugrón (¿altor a vitából meggyőződvén, hogy 

az igazgatótanácsnak csakugyan nincs rendes ügyviteli 
szabályzata, az előadó indítványát szintén elfogadja.

Ezzel a vita bezáratván püspök-elnök ur ő nmltsága 
határozatikig kimondja, hogy az igazgatótanács jelentése T rT ....
és a bizottságnak idevonatkozó véleménye elfogadtunk szolgája Dr. Haynald Lajos, kalocsai ersek.“ 
azon módosítással, mely szerint utasittatik az igazgató- -■ ^ nagyméltóságu vallás- és közoktatásügyi m. kir.
tanács hogy ügvrendtartását a jövő Státusgyülésre terjeszsze miniszter ur válasza : 
be. — Következett a

godnak s a különösen tisztelt Statusgvülésnek alázatos

„1020. ein. szám.
Nagyméltóságu erdélyi Püspök ur !

Nagy méltóságodnak az érd r. k. Státusgvülés nevé
ben f. évi olctob. hó io-én kelt felterjesztésére, — a mely
ben — az ott előadottaknál fogva, —■ azt kéri, hogy az 
egyházmegyei vallásalap fölsegéléscre az országos költség- 
vetésben egy állandó tétel elő irán voztassék : van szerencsém 
közölni : hogy a minisztertanács az ez ügyre vonatkozó 
tárgyalások megindításával engem bízott meg.

Szándékom lévén teljes tájékozás czéljából ez ügvberl 
mindenekelőtt a helyszínére megbízottat küldeni ki; föl
kérem Nagy méltóságodat : méltóztassék nyilatkozni, mely

II. A Statust érdeklő fontosabb hivatalos közlekedések.

A múlt Státusgvülés közlelkesedéssel fogadta el azon 
indítványt, hogy főmagasságu Dr. Haynald Lajos bibor- 
nok-érsek ő emincntiájának külön feliratban fejezze ki 
háláját a Status azon hathatós közbenjárásáért, melynél 
fogva autonom jogainknak törvénybe iktatását pártolni s 
magas befolyásával az országgyűlésen eszközöltetni mél- 
tóztatott, hogy erdélyi gvmnasiumaink autonom jogi ál
lása biztosíttassák és ez az 1883. évi XXX. t. czikk 41. 
§-ban kifejezésre jusson. Nem különben egyhangúlag el-
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f) a székely-udvarhelyi malomgátra 
rendkívüli segély

g) a felvinczi templomra
h) a dobrai papilakra
i) a tűri templomra
k) a szász-sebesi templomra

időpont lenne alkalmas arra. hogy megbízottam akadály
talanul nyerhessen felvilágosításokat és adatokat úgy Nagy- 
méltóságodtól. valamint a Statusgviilés arra hivatott tiszt
viselőitől.

too frt — kr 
15 frt 15 kr 

587 frt 41 kr 
306 frt. 30 kr 
033 frt 82 kr

l) a csicsó-kereszturi papi és kánt. lakra 1031 frt — kr
m) a m.-vásárhelyi plébániai gazd. 

épületekre
n) az orlathi templomra

Fogadja Nagvméltóságod kiváló tiszteletem őszinte 
nyilvánítását.

Budapesten. 1 sky. évi decz. hó 13-én. Trefurt, s. k.
Midőn hálás köszönettel adózunk erdélyi püspök ur 

5 nagyméltóságának azon kegyességéért, melynél fogva 
minket ezen bce.scs naioiv uuioKáiioz juttatni meitozta- 
tott. a vallásalapra vonatkozólag azon javaslatot teszszük. 
hogy miután a magas minisztérium által kilátásba helye
zett biztos kiküldetése még nem történt meg. méltóztas- 
sék a mélyen tisztelt Statusgvülés a magas minisztérium 
Ígéretére támaszkodva, a további tárgyalások fonalát föl
venni s a részietek kivitelével erdélyi püspök ur ő nagy- 
méltóságát és igazgatótanácsunkat megbízni.

— A bizottság a jelentés ezen pontját tudomásvételre 
ojálüa: a e-ik alponttal kapcsolatosan pedig n¡állatba hozza 
hogy fölkérendő püspök ur nmltósága. hogy a minisz
ter. kiküldöttet s az egyházmegyéi vallásalap állandó állami 
segélyezésének kilátásba helyezését sürgesse.

Elfogadtunk és tudomásul vétetik.

4340 frt 81 kr. 
2S3 frt — kr

Ö 12,764 frt 55 kr.
A folyósított összeget levonván a 13. 252 frt előirány

zott öszszegből, marad még ezen évre rendelkezésre 2489 
frt 43 kr. melyből az udvarhely-lengyel falvi papilak épí
tésére. melynek ügye tárgylás alat áll, mintegy 2429 frt 
fog fordítani s igy az előirányzott összegen tul nem terjesz
kedtünk. minthogy ezen utóbbi építkezés foganatosítása 
után is még marad 37 frt 60 kr.

A vallásalap költségvetésében a bécsi sz. Ágostonról 
nevezett felső papnővelő- intézetben nevelendő papnö
vendék részére előirányzott 1000 irtot püspök ur 5 nagx 
méltósága előterjesztése alapján a lefolyt tanévben két 
paptanárjelölt kiképezésére fordítottuk. A kolozsvári tu
dományegyetemen hallgatta az előadásokat ezen javadal-

sszesen

4

III. Egyházi ügyek.
Az egyházmegyei lelkészt állomásokat illetőleg mazással Temesváry János volt udvarhelyi gymn. helyet

tes tanár és Kassav Lajos végzett papnövendék.
Mélt. Pótsa József háromszékmegyei főispán ur szí

veskedett igazgatótanácsunknt arról értesíteni,
Huszka József s.-szent-gyorgyi rajztanár magyar orna- 
mentalis motívumok gyűjtésével bízatván meg, utazása 
közben a gelenczei templomban az ősök müizlésé- 
ről tanúskodó falfestményeket (freskókat) fedezett föl a 
mészburkolat alatt és ezen műkincsnek föntartására ille-

I.
történt személyi változások alkalmából szükségessé vált 
tüzeteseket a vallásalapból erdélyi püspök ur ő nmlgának 
előterjesztései folytán utalványoztuk.

2. A vallásalap kegvurasága alatt álló székelt -udvar
hely; plébános! állomás Demeter Endre ez. prépost és es
peres-plébános elhalálozásával üresedésbe jővén, az ezen 
javadalomért folyamodók közül erdélyi püspök ur ő nagy 
meitosaga három érdemes papi egyént méltóztatott 
kijelölni, kik közül igazgató - tanácsunk mint kegv- 
ur. a vallásalap nevében, f. é. ápril hó 21-én tartott ren
des gyűlésében Jung-Oeke Lajost sz.-udvarhelvi plébános
nak titkos szavazással megválasztotta, s erdélyi püspök ur 
ő nagyméltosága kinevezte azon együttesen elfogadott föl
tétellel, hogy miután a 4430 Irt zsellér-váltsági díjalapot P*' 
Demeter Endre visszatérítés Ígérete mellett az árvíz által 
megrongált gát kijavítására fordította, az uj plébános ti- 
zetéscből 200 Irt évenkint ezen czélra fordítson mindad-

hogv

tőleg a templom s falfestmények restaurálására 2100irtot tevő 
költségszámítást is készíttetvén nevezett rajztanárral, ezen 
összegnek a vallásalapból való ledezését hozta javaslatba. 
Minthogy a vallásalap jövedelmeit más egyházi építkezé
sek költségeinek fedezése vette igénybe, a gelenczei tem- 

) 11 és falfestmények restaurálása czéljából egyelőre a 
műemlékek föntartására alakult országos bizottság figyel
mét hívtuk föl és közreműködését kértük ki ezen ügyben, 
azonban az országos bizottság is válasziratában azt nyilvá
nította, hogy nem lévén elegendő pénzerő rendelkezése 
alatt, nincs azon helyzetben, hogy az ezen műemlékek 
érdekében és czéljaira megkívántam összeget fedezhesse 
s igv bár teljesen kívántuk méltányolni a főispán ur ő 
méltósága miipártoló javaslatát, magunk sem voltunk ez 
év folyama alatt oly helyzetben, hogy c tekintetben ér
demlegesen intézkedhettünk volna.—

— A bizottság a jelentés 1. 2. alpontjait tudomásvé- 
telre ajállja a 3. alponttal együtt, melynek sajtóhibáira a 
figyelmet felhívja. 4. és 5. alpontokat szintén helyben
hagyja, kérvén ő nmltóságát, hogy a templomi fresco- 
falfestménvck esetleges megvizsgáltatására figyeltetni mél- 
tóztassék, "mit különösen a gelenczi egyházra nézve tart a 
bizottság óhajtandónak.

Vita fejlődik ki a jelentés 2. alpontjára nézve.

dig. míg az egész alap visszatérittetik.
3. Lj építkezésekre, iletvc templomok, papi és kán

tori lakok és melléképületek kijavítására, vagy jó karba 
hozására a vallásalapból az 18S4. évi költségvetésben 15232 
frt. összeg van előirányozva. Ezen összegből előre elké
szített. páspök ur ő nmlgához fölterjesztett és itt fölül
vizsgált költségvetések, építési tervrajzok szerint eddig 
12.764 Irt 55 kezárt folyósítottunk, jelesen:

aj a szőkefalvi templom építésénél előfordult és in
dokainál fogva elfogadott több munkára 962 frt 14 kr

600 frt — kr 
600 frt — kr 
100 frt — kr 

2314 frt — kr

b) az oroszhegvi templomra
c) a mezőbándi „
b) a kidéi „
e) a mezőszeng} éli „
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